
1 

 

360 1.sl         Jm 27.11. 2021 1 adv 
Lk 168n79  „Pochválen buď Hospodin, Bůh Izraele, protože navštívil a vykoupil svůj lid  a vzbudil nám mocného spasitele, 
aby se zjevil těm, kdo jsou ve tmě a stínu smrti, a uvedl naše kroky na cestu pokoje.“  

P 273  
Pane a Bože náš, Děkujeme za čas adventu. Děkujeme, že můžeme beze strachu očekávat na příchod tvého 
Syna, který všechno dělat z velké lásky k nám, i odpustit nám uměl, a také před tebou pro naše odpuštění 
pracoval. Děkujeme, že žijeme v tak vzácné době, kdy můžeme počítat s přítomností tvého Ducha. 
Děkujeme a při tom jsme zahanbeni, že mnoho starostí a ostatních potíží nás odvádí od toho, abychom na 
to pamatovali. Prosíme, nauč nás, abychom to uměli dělat naopak, aby všechno, co děláme, bylo v tiché 
radosti z toho, že přicházíš a že tu jsi s námi. Děkujeme ti za to. Naše chvála patří tobě, Bože Otče, Pane 
Kriste, Duchu svatý. Amen 
 

1. Čtení   Izaiáš 54 11-17   
 Ty utištěná, vichrem zmítaná, útěchy zbavená, hle, já ti do omítky vsadím drahokamy, za základ ti dám 
safíry. Cimbuří ti udělám rubínová, brány berylové a celé tvé obezdění z drahokamů. Všichni tví synové 
budou Hospodinovými učedníky; hojnost pokoje zjednám tvým synům. 14  Podpírat tě bude 
spravedlnost, zbavena útisku nepocítíš bázně, děs se k tobě nepřiblíží. A kdyby se kdo proti tobě srotil, 
nebude to pocházet ode mne. Kdo se proti tobě srotí, v boji proti tobě padne.  Hle, já jsem stvořil 
řemeslníka, jenž rozdmychuje uhlí v oheň a zhotovuje zbraně k užívání. A já jsem stvořil šiřitele zkázy, 
aby hubil. Žádná zbraň vyrobená proti tobě se nesetká se zdarem, každý jazyk, jenž proti tobě povstane 
na soudu, usvědčíš ze svévole. Toto je dědictví Hospodinových služebníků, jejich spravedlnost je ode 
mne, je výrok Hospodinův.  

 
p 651  

2.čtení :  Zjevení 21,2-4;8;9a;10-13;15-16;18-19;21-25;  22,1-4    
A viděl jsem od Boha z nebe sestupovat svaté město, nový Jeruzalém, krásný jako nevěsta 

ozdobená pro svého ženicha. A slyšel jsem veliký hlas od trůnu: „Hle, příbytek Boží uprostřed lidí, Bůh 
bude přebývat mezi nimi a oni budou jeho lid; on sám, jejich Bůh, bude s nimi, a setře jim každou slzu 
z očí. A smrti již nebude, ani žalu ani nářku ani bolesti už nebude – neboť co bylo, pominulo.“ Avšak 
zbabělci, nevěrní, nečistí, vrahové, cizoložníci, zaklínači, modláři a všichni lháři najdou svůj úděl v 
jezeře, kde hoří oheň a síra. To je ta druhá smrt.“  A přistoupil jeden ze sedmi andělů, ve vytržení 
ducha mě vyvedl na velikou a vysokou horu a ukázal mi svaté město Jeruzalém, jak sestupuje z nebe od 
Boha, zářící Boží slávou; jeho jas jako nejdražší drahokam a jako průzračný křišťál. Město mělo 
mohutné a vysoké hradby, dvanáct bran střežených dvanácti anděly a na branách napsaná jména 
dvanácti pokolení synů Izraele. Tři brány byly na východ, tři brány na sever, tři brány na jih a tři brány 
na západ. Ten, který se mnou mluvil, měl zlatou míru, aby změřil město i jeho brány a hradby. Město je 
vystaveno do čtverce: jeho délka je stejná jako šířka. Změřil to město, a bylo to dvanáct tisíc měr. Jeho 
délka, šířka i výška jsou stejné. Hradby jsou postaveny z jaspisu a město je z ryzího zlata, zářícího jako 
křišťál. Základy hradeb toho města jsou samý drahokam: ( barvy: průsvitná zelená, modrá, barva 
azurového moře, zeleno-modrošedá, sytě zelená, červená, oranžová, zlatá, žlutá, zelenožlutá, 
modrozelená, jablkově zelená, modrá, modrofialová, purpurová). A dvanáct bran je z dvanácti perel, 
každá z jediné perly. A náměstí toho města je z ryzího zlata jako z průzračného křišťálu. Avšak chrám 
jsem v něm nespatřil: Jeho chrámem je Pán Bůh všemohoucí a Beránek. To město nepotřebuje ani 
slunce ani měsíc, aby mělo světlo: září nad ním sláva Boží a jeho světlem je Beránek.  Národy budou žít 
v jeho světle; králové světa mu odevzdají svou slávu.  Jeho brány zůstanou otevřeny, protože stále trvá 
den, a noci tam už nebude. A ukázal mi řeku živé vody, čiré jako křišťál, která vyvěrala u trůnu Božího a 
Beránkova. Uprostřed města na náměstí, z obou stran řeky, bylo stromoví života nesoucí ovoce 
dvanáctkrát do roka; každý měsíc dozrává na něm ovoce a jeho listí má léčivou moc pro všechny 
národy. A nebude tam nic proklatého. Bude tam trůn Boží a Beránkův; jeho služebníci mu budou 
sloužit, budou hledět na jeho tvář a na čele ponesou jeho jméno. 
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Milé sestry a bratři, 
dnes začíná advent. Nezdá se vám, že advent je jaksi těžké období? Řekla bych, že je mnohem těžší, než 
období postní, totiž čtyři týdny adventu před svátkem narození Páně vznikly jako obdoba právě postní 
doby.  
Ještě před pár lety bych teď mluvila o tom, že si to těžké na adventu děláme sami, že se honíme kvůli 
vánocům, jejichž slavení tak velmi zplanělo. Svíčičky, besídky, skočit tam, zajet sem, dárečky, ježíšku-
panáčku nesoucí se pod plechovou střechou nákupního střediska, fronty, půjčky na dary, pečení, vaření, 
nemůžeme to stihnout. Aspoň tak to bývalo. Nebo bývá?  
Ale, sestry a bratři, vzklíčilo ve mně podezření, že se touto usilovnou činností jako mravenci v mraveništi 
snažíme něco přerazit. Namluvilo se už spousta o tom, že o adventu bychom se měli soustředit, ztišit, 
meditovat, ale místo toho…. Viz výše. Jenže proč to nejde? Že bychom skutečně jen a pouze podléhali 
pohanskému božstvu konzumu? Ale co když je to složitější, horší, hlubší?  
Jestliže přistoupíte na to, že advent je z nějakého důvodu těžké období, tak je nutno se ptát, proč tomu tak 
je. Málo světla? Blíží se konec roku a leccos je třeba uzavřít, takže je s tím moc práce? Nebo je advent 
součástí roční doby, kdy je hodně pohřbů? Či následuje těsně po té době, o to hůř.  
Ale proč mě právě letos napadlo, že ta adventní snažení jsou obranou proti něčemu? Je to proto, že už 
druhý rok všechno komplikuje nejistota? Nevíme, co bude, a co nebude možné. Nebo to proto, že situace 
je skutečně vážná, že těch mrtvých je příliš mnoho? Nemůže to být také proto, že pro někoho je současné 
zvýšení všemožných cen skutečně hrozbou bídy, že to není jenom mírné snížení toho všeho, co jsme mohli 
a měli, ale pro někoho je to ohrožující?  
Nechci vůbec říct, že letos je advent horší. Ptala jsem se jen, proč mě to zrovna letos napadlo, totiž to, že o 
adventu chceme přerazit, zastínit umlčet něco, co nás tísní až příliš. Až nesnesitelně.  
Poslechněte si tento citát: Když slavíme advent, podílíme se na stesku lidstva po příchodu Boha. Věříme 
v tento příchod. Bůh se k nám blíží stále více, přichází do naší temnoty. Vzpomínáme na to, že Bůh před 
dvěma tisíci lety vstoupil do našeho světa příchodem Ježíše, myslíme na jeho dnešní přítomnost ve světě a 
očekáváme jeho zjevení na konci času. 
Co když je to ono? Co když o adventu ucpáváme díry stesku ve víře? Bůh vstoupil do našeho světa před 
dvěma tisíci lety, naložili jsme s ním drsně, a co od té doby? Věříme, věříme, ale…. Stýská se nám po Bohu? 
Přijde? Chce přijít? Kdy přijde znovu? Atd.  
Adventní ztišení může být nebezpečné, protože bychom mohli dojít k tomu, že nás nechává se v tom všem 
pěkně vymáchat, a to, že si to zasloužíme, není vskutku povzbuzující. A tak se vrhneme radši do víru příprav 
na bohaté slavení svátků, kdy si budeme připomínat příběh chudé rodiny. Nemůžu se zbavit představy, že 
nad tím Bůh kroutí hlavou. Ale promiňte mi moje zpozdilé představy.  
Pod přetlakem těchto představ jsem zvolila jako dnešní text kus knihy Zjevení, a to kvůli přenádherným 
slovům od trůnu o tom, jak to bude:  
„Hle, příbytek Boží uprostřed lidí, Bůh bude přebývat mezi nimi a oni budou jeho lid; on sám, jejich Bůh, 
bude s nimi, a setře jim každou slzu z očí. A smrti již nebude, ani žalu ani nářku ani bolesti už nebude – 
neboť co bylo, pominulo.“ 
Toto je jeden z nejvýmluvnějších popisů Božího království. Takhle bychom to potřebovali, přáli si, po tom 
toužíme (a nyní to tvrdím o každém člověku, i o těch, kteří o tom nikdy takto neuvažovali.) 
Patří to do představy autora knihy Zjevení, nebo – lépe řečeno – patří to do jeho vidění. Nějakou představu 
o tom měl i prorok Izajáš, z toho je zřetelné, co autor knihy Zjevení dobře znal a co se mu promítlo do jeho 
vidění. Oba dva tomu říkají Nový Jeruzalém. V obou viděních jde o město, o lidské společenství.  
Tak tedy – jak to bude vypadat, když bude Bůh uprostřed lidí. Nechme se provázet autorem knihy Zjevení. 
Nechte se provázet vy, kteří máte v srdci velkou bolest; vy, kteří si děláte starosti; vy, kteří myslíte 
s obavami na svoje milé; vy, kteří se děsíte, co se to na tom světě děje. Dovolme si soustředění na to, co 
znamená Boží blízkost na dotek mezi lidmi a na chvíli to neucpávejme ničím jiným. Vstupme do snového 
města, zvaného Nový Jeruzalém.   
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Autor nám říká, co v tom městě nebude. Nebude tam smrt a nářek a bolest. To pomine. Neumíme si to 
představit. Nebo alespoň myslím, že ne. Jsme uprostřed světa, jehož jsou smrt, nářek a bolest tak pevnou 
součástí, že nevíme, jaké to bude, až pominou. To nám ale nemůže zabránit, abychom si to nepřáli. Smrt je 
mzdou hříchu, to praví jiná biblická kniha. Hřích, jak líčí zase jiná biblická kniha, je porušením důvěry mezi 
Bohem a člověkem. My věříme, že důvěra byla Kristem obnovena, a proto můžeme do té Janovy vize 
vstoupit s očima a srdcem otevřenými, aby nás zalilo světlo naděje z toho zářícího a průzračného města, 
hrajícího všemi barvami. Zdrojem světla v tom městě je Bůh a Kristus, který je přítomný na dotek, jako byl 
v ráji, a v celém tom obrovském městě, kam se vejdou všichni, jeho přítomnost zaručuje, že nikomu 
nepotečou slzy bolesti a nářku.  
A co tam ještě nebude – zbabělost a nevěrnost, totiž ne-víra jako neschopnost spolehnout se na Boha. 
Jakoby vidoucí považoval tyto dvě vlastnosti za nejhorší, a velmi pravděpodobně byl ovlivněn svými 
zkušenostmi, které nasbíral za svého života v říši, která se bavila pronásledováním křesťanů. Obě ty 
vlastnosti způsobují, že se nelze spolehnout, ani člověk, ani Bůh se nemůže spolehnout na toho, kdo je 
zbabělý a nevěrný.   
Úmyslně chci převést charakteristiky osob na charakteristiky obecné, to znamená místo zbabělci řeknu 
zbabělost, místo nevěrní: nevíra, a to proto, abychom o tom nepřemýšleli tak, že se tady vypočítává, kdo se 
do toho krásného města nedostane, v tomto textu o to nejde. Jde o to, co v tom městě nebude, s čím se 
jeho obyvatelé nesetkají. Nebudou muset předpokládat, že někdo ucukne z dohodnutého, že nedodrží 
slovo, protože to v tom městě prostě nebude.  
Dále tam nebude rouhání, to znamená, že se tam nebudou dít žádné náboženské hrátky na duchovno, 
nikdo nebude mít falešnou představu o Bohu, ve jménu které by prosazoval svoje zájmy, to tam taky prostě 
nebude. Potom tam nebudou žádná násilí, vraždy, teroristé, zahrnula bych do toho všechny formy násilí, i 
toho psychologického, prostě nic, čím by jeden druhého zotročovat a uplatňoval nad ním svou moc. Žádné 
formy zneužití moci tam nebudou.  
Pak se tam nikdy nestane, že by se z láskyplného vztahu stal opak, že by se jeden druhému omrzel, 
zprotivil, všichni budou umět spolu žít tak, jak budou potřebovat. Vždycky se na sebe budou těšit. Dále tam 
nebude zaklínání, to znamená žádné pokusy o manipulování s Bohem, aby přiběhl a vyřešil, ani se nikdo 
nebude snažit manipulovat druhými lidmi. Ani tam nebude nic, co by si nárokovalo úctu, která náleží jenom 
samému Bohu. A nakonec tam vůbec nebude lež, a nikdo nebude muset řešit, jestli je někdy lež vhodná, 
ani milosrdnou lež nikdy nikdo nebude muset říkat, protože to prostě nebude potřeba.  
Podle toho, jak to město vypadá, můžeme odvodit, že tam nebude žádný šunt, protože všechno, o čem se 
tam mluví, je nejvyšší kvalita, dokonce ještě větší kvalita, než si lze na tomto světě představit. Například 
brána z jediné perly. Takovou perlu ještě nikdy nikdo neviděl, kromě Jana ve Zjevení. Brána se nachází 
v hradbě vysoké 70m, takže musí být pořádná. Jak říkám, vše je jen nejvyšší kvality, protože je to z nebe.  
A co ještě tam nebude – nebude noc, protože tma je v představě Jana něco nebezpečného, ve tmě se dějí 
zlé skutky. Nic takového se tam nebude dít. Také tam nebude hlad a žízeň, protože na stromech bude 
pořád ovoce a v řece bude stále čistá voda. Možná někoho překvapí, že tam může někdo onemocnět, 
možná zranit se, ale asi tam nebudou doktoři, protože stromy budou mít léčivé listí, všem přístupné. Místo 
očkování si půjdeme utrhnout léčivý list. A to pomůže. Nebudou tam kostely, protože to nebude potřeba, 
když Bůh bude všude, kázání se nebude muset psát.  
Myslím, že kdybych vám teď dala prostor, hned byste doplnili spoustu dalších položek, které tam taky 
nebudou.  
A co tam bude, až bude Bůh přebývat mezi lidmi? Představa města překvapí enormní velikostí, je to krychle 
o straně 2400km. To je vzdálenost z Prahy do Lisabonu, to jsem opsala z komentáře, protože se mi 
nechtělo hledat, kam ještě je to tak daleko. Nezapomeňme, že taky na výšku je to tolik, což jistě znamená, 
že to město z nebe sahá až do nebe. Znamená to propojení toho, co je nyní oddělené a pro nás 
nedosažitelné. Jeden mládežník matematik promptně vzal kalkulačku, spočítal obsah té krychle, a za 
předpokladu, že jeden člověk by měl 10m krychlových, by se tam současná světová populace vešla více než 
200 miliardkrát. Nevím, jestli si to dobře pamatuji, ale prostě to bylo hodně. A tak se zdá, že toto město 
řeší také problém, který tenkrát neměli, totiž že lidí je moc.  
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Kromě velikosti a záře toho města je fascinující hra barev, množství drahokamů, které se každý vyznačuje 
určitou barvou, vyvolává představu zářící duhy. My duhu můžeme vidět jen chvilku, ale v Novém 
Jeruzalémě bude pořád. Ještě jsem opsala z komentáře, že převládající barva drahokamů bude asi zelená, 
to celé spojeno s průzračným zlatem. Je jedno, že zlato není průzračné, jsme ve vizi a tohle je zlato z nebe. 
Je to jedna vize toho, jak to bude, až přijde Kristus. Pro každého, komu se po něm stýská, nechť je tato vize 
povzbuzením do jeho adventních dní, do všeho, čím se zabýváme. Abychom odlesky barevné záře světlo 
Nového Jeruzaléma zahlédli i v posledních koutech našeho světa, našich srdcí i duší. Jsou to všechny barvy 
víry, naděje a lásky, které tak nutně potřebujeme.    
 

P500 –vyznání vin 
 

(Večeře Páně- část liturgie) 

Odpuštění, jakého je schopen jenom Bůh a jaké my jen nedokonale napodobujeme a tlumočíme lidem kolem sebe, 
takové odpuštění vás bude provázet, kamkoli půjdete. Pravda, k níž jsme pozváni a povoláni, vás učiní odvážnými, 
když budou vládnout bezpráví, lhostejnost a lež. Láska vás bude pozvedat z prachu, dá vám sílu a povede vás k pevné 
naději. Amen 

 
Dobrý Bože, jsi vznešený a svatý. Přesto, že tě lidské oči nikdy nespatřily, věříme, že jsi Bohem pro nás, že 
jsi Bohem našeho života každý den. Jsi nám blízko v srdci druhého člověka, v lásce, kterou nám druzí lidé 
darují. Zjevil ses nám v Ježíši Kristu. On nás učil, že jsi náš Otec, dobrý, vlídný a laskavý.  
Dobrý Bože, prosíme tě, dej, ať v nás žije Kristův Duch. Otevři naše oči pro nouzi světa. Spoj všechny národy 
a rasy, všechny vrstvy a stavy ve tvém království. Potom budeme novou zemí, v níž zavládne dobro a 
lidskost. I tam tě budeme chválit, Bože Otče, skrze Krista a s ním, v Duchu svatém, na věky. Amen 
 
Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb náš vezdejší 
dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého. 
Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

Pane Kriste, děkujeme za dar adventního času. Děkujeme za tvá ujištění, za tvoji přítomnost. Tobě patří dík 
i sláva, i naše vděčné zvolání Požehnaný, který přicházíš ve jménu Páně. Amen 

510 
Bože všeho slitování,  
o tobě jsme četli, že setřeš jednou úplně každou slzu z očí. Věříme ti a prosíme, stírej slzy už teď, myslíme 
na ty, kteří pláčou, a prosíme tě za ně. Přinášíme před tebe chudé a ztrápené, nemocné a umírající, vězně a 
osamělé, oběti nespravedlnosti a nepořádku a všechny jakkoli trpící. 
Rozpomeň se na ty, kdo jsou nám drazí a na ty, kdo si přáli našich přímluv. Vyjmenujeme ti je v tichu svých 
srdcí. TICHO 
Svrchovaný Pane světa, který máš v rukou osudy národů, prosíme tě za svou vlast. Pomoz nést břemeno 
těch, kdo vykonávají vládu mezi námi. Dej pokoj světu, abychom všichni mohli žít a sloužit ti v spravedlnosti 
a ve svobodě. Bdi, prosíme, nad svou církví, měj lítost s její slabostí, odvrať strachy a povzbuď odvahu, 
posilni víru a nauč svou církev, nás, jak svědčit o tvé naději těm, se kterými žijeme a které otkáváme.  Amen  

 
Ř13,11n Už nastala hodina, abyste procitli ze spánku; vždyť nyní je nám spása blíže, než byla tenkrát, 
když jsme uvěřili. Noc pokročila, den se přiblížil. Odložme proto skutky tmy a oblečme se ve zbroj 
světla.  

  
Hospodin tě požehná a ochrání tě,  
Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a bude ti milostiv,  
Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří tě pokojem.‘ 

 
 P 360,2-3 


